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گفت وگوی »ایران« با یاسر احمدوند، معاون فرهنگی وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی:

  بهره مندی از نظر کارشناسان را 
دخالت دیگر نهادها نمی دانیم

 آقای احمدوند چندی پیش شما و 
به تازگی هم شخص وزیر فرهنگ و 

ارشاد اسلامی از انتشار کل کتاب های 
مدارس در سال تحصیلی جدید با کاغذ 
تولید داخلی صحبت کردید؛ این اتفاق 

را می توان یکی از دستاوردهای معاونت  
فرهنگی طی دو سال اخیر و در همکاری 

با دیگر وزارتخانه ها و سازمان های 
مرتبط دانست؟

انتشـــار کل کتاب های درســـی ســـال آینده 
بـــا کاغـــذ تولیـــد داخلـــی اتفـــاق مهمـــی 
اســـت که شـــاهد تحقـــق آن خواهیم بود. 
حـــدود 45هـــزار تـــن کاغذ بـــرای انتشـــار 
ایـــن کتاب ها مـــورد نیاز آمـــوزش و پرورش 
اســـت. از این مقدار، 30هزار تن را کارخانه 
کاغـــذ مازنـــدران تأمیـــن می کنـــد. نزدیک 
15 هزارتـــن هـــم به همـــت کارخانـــه دیبای 
شوشـــتر از مجموعه کارخانه های پارس در 
خوزســـتان تولید می شـــود. این نخستین 
مرتبـــه ای اســـت کـــه در تاریخ کشـــورمان 
شـــاهد انتشـــار همـــه کتاب های درســـی 
بـــا کاغـــذ ایرانـــی هســـتیم. به ایـــن منظور 
مدیـــران، مهندســـان و کارکنـــان ایـــن دو 
کارخانـــه تلاش زیـــادی به خـــرج داده اند. 
مســـئولان وزارت آمـــوزش و پـــرورش نیـــز 
همراهی کردند، هرچند تردیدهایی درباره 
تحقق یافتن آن و حتی ســـطح کیفی کاغذ 
تولیدی وجود داشـــت اما قراردادهای لازم 
منعقـــد شـــد. در ســـال جاری هـــم حدود 
70 درصـــد کتاب هـــای دانش آمـــوزان بـــا 
کاغذهای ایرانی در دســـترس دانش آموزان 

قـــرار گرفت.
هرچند انتشار همه کتاب های درسی با 
کاغذ داخلی اتفاق مهمی  است اما این 
مقدار، همه کاغذ مورد نیاز بخش های 
مختلف از جمله صنعت نشر را شامل 

نمی شود!
بلـــه، علاوه بـــر آن 45هزارتـــن کـــه مـــورد 
نیـــاز کتاب های درســـی اســـت، بـــه حدود 
10هزارتـــن هـــم بـــرای مطبوعـــات و بیش 
از 50 هزارتـــن هـــم بـــرای صنعت نشـــر لازم 
داریم. در حیطه فرهنگی تقریباً حدود 120 
هزارتـــن کاغذ تحریر نیاز داریم. غیر از اینها 
دفترهای مشـــق دانش آموزان و کاغذهای 
مـــورد مصرف در اداره ها را هـــم باید در نظر 
گرفت. امســـال کارخانه مازندران و کارخانه 

دیبای شوشتر در مجموع 75هزارتن کاغذ 
تا پایان ســـال تولید خواهند کرد که بخش 
قابل توجهی از نیـــاز را برطرف می کنند. تا 
پایان ســـال کارخانه زاگرس اســـتان فارس 
هم به بهره برداری می رســـد که ســـال آینده 
حداقل 30 هزارتن کاغذ تولید خواهد کرد. 
با احتســـاب ایـــن آمـــار تقریبـــاً نیازمان به 

کاغذ در حـــوزه فرهنگ تأمین می شـــود.
با این حساب وعده شخص وزیرفرهنگ 

و شما در ارتباط با خودکفایی در تولید 
کاغذ تا سال آینده محقق می شود؟

البته تا پایان امســـال موفـــق به تولید همه 
نیـــاز کشـــور نمی شـــویم امـــا ســـال آینده  
بـــا راه انـــدازی کارخانـــه زاگـــرس به صورت 
کامـــل قادر بـــه خودکفایـــی در تولید کاغذ 

خواهیـــم بود.
و این به معنای سخت گیری در زمینه 

واردات کاغذ خواهد بود؟
نه، قراری بر اعمال سخت گیری در واردات 
کاغـــذ نداریـــم. واردات بـــدون محدودیت 
ادامه خواهد داشـــت. مصرف کننده کاغذ 
در کشـــورمان، بویـــژه در بخش خصوصی 
بایـــد حـــق انتخـــاب بیـــن کاغـــذ ایرانی و 
خارجی داشـــته باشـــد؛ این مســـأله حتی 
باعث برقـــراری رقابت میان تولیدکنندگان 

با کاغـــذ خارجی هم می شـــود.
تا الان عمده صحبت هـــا درباره بحث کمی 
بـــوده، ایـــن در صورتی اســـت کـــه توجه به 
ســـطح کیفی کاغذ تولیـــدی به خصوص در 
بخش هایی نظیر انتشـــار کتـــاب  کودک از 

اهمیت زیادی برخوردار اســـت!
بـــه همیـــن منظـــور نظـــارت مســـتمری بر 
تولیدات کاغذ در کشـــور صـــورت می گیرد 
تـــا قـــادر بـــه افزایش ســـطح کیفـــی کاغذ 
داخلی باشـــیم. یکـــی از راه هـــای افزایش 
ســـطح کیفی، تـــداوم تولید اســـت. تولید 
اگر متوقف شـــود یا منقطع باشد در زمینه 
افزایش ســـطح کیفـــی موفق نمی شـــویم. 
ما مخالف ایجاد انحصار و رانت هســـتیم. 
کارخانه هـــای داخلـــی نـــه فقـــط در بحث 
قیمـــت، بلکـــه در زمینه ســـطح کیفی هم 
بایـــد قادر بـــه رقابت باشـــند. بایـــد به این 
تولیدکننـــدگان فرصت بدهیم تا به جایگاه 
مطلوب برســـند. در یک  ســـال گذشته که 
کاغـــذ مازنـــدران در اختیـــار ناشـــران قرار 
می گرفت، واکنش های مختلفی را شـــاهد 

حسین نقی زاده/ ایران

بودیـــم، برخی راضی و عـــده ای هم ناراضی 
بودنـــد. به طور دائم بـــا کارخانـــه مازندران 
در تبـــادل نظر هســـتیم و تلاش آنـــان برای 
افزایـــش ســـطح کیفـــی کاغذ را شـــاهدیم. 
کاغذی که به همت کارخانه دیبای شوشـــتر 
تولیـــد می شـــود از کیفیـــت مطلوب تـــری 
برخـــوردار اســـت. امیدواریم ایـــن کاغذ که 
فراخـــوان ثبت نـــام آن منتشـــر شـــده نظر 

مســـاعد ناشـــران را جلب کند.
فکر می کنید کاغذ داخلی از لحاظ 

قیمت قادر به رقابت با کاغذ وارداتی 
باشد؟ بویژه که تولید داخلی کاغذ 

با موانعی هم روبه رو است و قوانین 
بالادستی همچنان از واردات کاغذ 
حمایت می کند، نمونه اش 9درصد 

ارزش افزوده ای است که از تولیدکننده 
دریافت می شود اما از واردکننده نه!

مـــا امـــکان واردات کاغـــذ را در همـــکاری با 
دیگـــر وزارتخانه هـــا و ســـازمان های مرتبط 
مهیـــا می کنیـــم و هیچ محدودیتـــی هم در 
این رابطه ایجاد نخواهیم کـــرد. قبول دارم 
که واردکننـــده آن 9درصـــد ارزش افزوده را 
پرداخـــت نمی کند اما درعـــوض هزینه های 
خارجـــی و داخلی زیـــادی بـــرای حمل کالا 
پرداخـــت می کند. ضروری اســـت که  کاغذ 
داخلی بـــا قیمتی کم تر از رقیب خارجی اش 
عرضه شـــود کـــه هزینه هـــای متعـــددی را 
پشـــت  ســـر می گذارد. درحـــال حاضر کاغذ 
تولید داخـــل بین 20 تـــا 30درصـــد ارزان تر 
از کاغذ خارجی اســـت. ایـــن فاصله قیمت 
بایـــد همچنـــان محفـــوظ بمانـــد و درعین  

حال کیفیت نیـــز افزایش پیـــدا کند.
این جدیتی که در معاونت فرهنگی چه 
از سوی شما و چه شخص وزیر فرهنگ 

و ارشاد اسلامی برای حمایت از تولید 
داخلی کاغذ صورت می گیرد چقدر در 
وزارت صمت که متولی اصلی این کار 

است دیده می شود؟
بـــی  خو ی  یت هـــا حما نه  شـــبختا خو
صورت گرفتـــه و جلســـات مســـتمری میان 
دو وزارتخانـــه با رؤســـای کارخانه های تولید 
کاغـــذ بـــرای حـــذف موانـــع تولیـــد برگزار 
می شـــود. هماهنگـــی خوبـــی در ســـطح 
دولـــت وجـــود دارد، هم از ســـوی شـــخص 
رئیس جمهـــور و هـــم معـــاون  اول ایشـــان 
که هـــر دو نظـــارت مســـتمری بر رونـــد کار 
دارنـــد. البتـــه مـــا مأموریت ذاتی بـــرای این 
کار نداریـــم اما چـــون مصرف کننده اصلی 
ایـــن کاغذها، اهالی فرهنگی هســـتند برای 
جلب توجه و همکاری بخش های مختلف 

در تلاش هســـتیم.
از آنجایی که سهم کاغذ در قیمت 

نهایی کتاب، چیزی حدود 20 تا 
25 درصد است، در صورت تحقق 

خودکفایی در تولید کاغذ، فقط باید در 
انتظار ثبات بود یا به کاهش قیمت هم 

می توان فکر کرد؟
نکته ای کـــه نباید فراموش کرد این اســـت 
که افزایش قیمت ایـــن کالای فرهنگی طی 
پنج ســـال گذشته و براســـاس آمار، کمتر از 
میانگین تورم کشـــور بوده. نه اینکه بگویم 
کتاب گران نشـــده، شـــده اما کمتر از تورم 

و دیگر کالاهـــا. دلایل مختلفی هـــم دارد؛ از 
جملـــه اینکـــه طی ســـال های اخیـــر وزارت 
فرهنگ و ارشـــاد اسلامی کوشـــیده تا کاغذ 
را به دســـت تولیدکنندگان برساند. ناشران 
هـــم منصفانه تـــر از تولیدکننـــدگان دیگـــر 
بخش ها بـــا این مســـأله روبه رو شـــده اند. 
بـــا اینکـــه قیمت گذاری ها در حـــوزه کتاب 
به شـــکل دســـتوری صورت نمی گیرد و این 
کار بـــه عهده خـــود ناشـــران قـــرار دارد اما 
نظام عرضه و تقاضـــا در بازار، منصف بودن 
تولیدکننـــدگان و نگاه متولیـــان فرهنگی، 
سبب شـــده که میانگین قیمت کتاب روند 
معقول تـــری را پشت ســـر بگـــذارد. قیمت 
کتاب همچون ســـایر کالاها نشـــأت گرفته 
از عوامل مختلفی اســـت؛ تنها بخش مؤثر 
در قیمـــت نهایـــی ایـــن کالای فرهنگی که 
کتاب نیست! در تولید کتاب از هزینه های 
خرید فیلم و زینـــک گرفته تا حتی صحافی 
و هزینـــه  نیـــروی انســـانی و اجـــاره دفتـــر، 
همه شـــان افزایـــش قیمـــت داشـــته اند. 
کاغـــذ در نهایـــت تـــا 30درصد، بـــر قیمت 
پشـــت جلد کتاب اثر دارد. یکی از اقدامات 
خـــوب برای کمک به کاهـــش قیمت کتاب 
هم تولید کاغذ داخلی اســـت. توقع ما این 
اســـت که در ســـال آینده میانگین افزایش 
قیمت کتاب همچنان کمتر از تورم باشـــد.

برای جلوگیری از ایجاد شائبه ای که 
طی سال های اخیر، از جمله در دولت 

گذشته هم شاهد بوده ایم مبنی براینکه 
ناشران دولتی سهم بیشتری از کاغذ 

سهمیه ای)وارداتی( دریافت می کنند، 
در ارتباط با کاغذ تولید داخلی چه 

برنامه ای دارید تا با گلایه هایی از این 
دست روبه رو نشوید؟

براســـاس  نبـــوده.  این طـــور  نظـــرم  بـــه 
بررســـی هایی کـــه درســـال های قبـــل هم 
داشـــته ام میـــزان مصـــرف کاغذی کـــه در 
عرصـــه نشـــر شـــاهد بوده ایـــم در بخـــش 
خصوصـــی بیـــش از دولتـــی بـــوده! دلیل 
مهمی هـــم دارد، اینکه نشـــر مـــا در بخش 
در  دارد.  فعال تـــری  حضـــور  خصوصـــی 
آیین نامـــه جدیـــدی کـــه بـــرای تخصیـــص 
کاغذ مصـــوب کرده ایم، به ایـــن نکته توجه 
کرده ایم کـــه شـــرکت ها و ناشـــران دولتی 
از کاغـــذ حمایتـــی که بـــا ارز ترجیحـــی وارد 
می شود نباید بهره مند شـــوند. کاغذ تولید 
داخـــل ظرفیت خوبـــی دارد و تقریبـــاً قادر 
به رفع نیاز همه ناشـــران متقاضی هســـت، 
بنابرایـــن اولویت بنـــدی به آن معنـــا وجود 
نـــدارد. اما اگـــر محدودیتی باشـــد، اولویت 
با ناشـــران بخش خصوصی اســـت. از سوی 
دیگر توقع ما از ناشـــران بخـــش دولتی این 
است که اســـتفاده بیشـــتری از کاغذ تولید 

داخلی داشـــته باشـــند.
در بحث چگونگی اختصاص کاغذ 

تولید داخلی و حتی وارداتی بهره مند 
از حمایت های دولتی، چه مواجهه ای 

با ناشرنماها و افرادی دارید که با 
کتابسازی و دستکاری ترجمه  آثار 

پرفروش، بدون پرداخت هزینه هایی از 
جمله حق الترجمه، کتاب های دیگران را 

به نام خود منتشر می کنند؟

تـــا حـــدودی می تـــوان در دسترســـی ایـــن 
ناشـــران به امکانات دولتـــی محدودیت ها 
و موانعـــی ایجـــاد کـــرد. ناشـــران بایـــد در 
ســـامانه ای درخواســـت خـــود را بـــه همراه 
مشـــخصات کتاب هایـــی کـــه قـــرار اســـت 
منتشـــر کنند ثبـــت کنند، که فـــلان کتاب 
نـــام دارد، با ایـــن قطع، تیـــراژ و حتی تعداد 
صفحات آن را هم می گویند. بعد محاســـبه 
می شـــود کـــه کتـــاب درخواســـتی بـــه چه 
میـــزان کاغذ نیـــاز دارد. دوم اینکه بررســـی 
می شـــود تـــا بدانیم ناشـــر متقاضـــی جزو 
ناشـــرانی اســـت که کار فرهنگـــی می کند یا 
نـــه! کتاب هـــای عمومی منتشـــر می کند یا 
ناشـــری است که دســـت به نشر کتاب های 
بی کیفیـــت یـــا کتابســـازی شـــده می زند. 
البته همه کتابســـازی ها را نمی توان تخلف 
دانســـت. ممکن اســـت ناشـــری زمـــان یا 
ســـرمایه زیادی بـــرای تولید کتابـــی نگذارد 
اما کارش ســـرقت هم نباشـــد؛ بلکه کتاب 
کم مایـــه ای را بـــا جمـــع آوری چنـــد مطلب 
از اینترنـــت منتشـــر کـــرده. مثـــلاً انتشـــار 
فـــلان کتـــاب دربـــاره فال قهوه! ایـــن لزوماً 
ســـرقتی محســـوب نمی شـــود امـــا کتابی 
هم نیســـت کـــه بتـــوان از آن حمایت کرد. 
به هرحـــال عده ای هـــم طرفـــدار این گونه 
آثار هســـتند. غیر از این براســـاس یکسری 
اسناد بالادستی کشور، یکسری موضوعاتی 
را هم در ســـامانه به ناشـــران اطلاع رسانی 
کرده ایـــم که در بحث تخصیـــص کاغذ جزو 
اولویت هـــای ما هســـتند؛ از جمله توجه به 
زبان و ادب فارســـی و همچنین ارزش های 
فرهنگـــی. اگر ناشـــری به ایـــن موضوعات 
توجـــه داشـــته و در ایـــن زمینـــه دســـت به 
پژوهش بزند اولویت بیشـــتری در دریافت 
کاغـــذ دارد. اینهـــا در کارگروه کاغذ بررســـی 
می شود. ممکن اســـت برخی گله مندی ها 
بین ناشـــران ایجاد شـــود ولی دقت زیادی 

صرف می شـــود.
   تا از بحث ناشرنماها دور نشده ایم به 

مشکلی اشاره کنیم که این دسته از 
ناشران به همراه ناشران زیرزمینی در 
اقتصاد نشر ایجاد کرده اند و حاصل 
بخشی از فعالیت های آنان در شبهه 
نمایشگاه های کتاب عرضه می شود؛ 
نمایشگاه هایی که اغلب به میزبانی 
دانشگاه ها و پارک ها برپا می شوند و 

لطمه اقتصادی برای بدنه نشر به دنبال 
دارند. پیش تر شاهد شکل گیری 

همکاری هایی میان وزارت فرهنگ، 
اتحادیه ناشران و کتابفروشان تهران با 

مراجع قضایی و انتظامی برای جلوگیری 
از عرضه کتاب های چاپ قاچاق، 

کتاب سازی ها و همین طور ساختارمند 
شدن برپایی شبهه نمایشگاه ها بودیم 

که با شیوع بیماری کرونا متوقف 
شد.اقدامات معاونت فرهنگی در این 

زمینه به کجا رسیده؟
     کارگروهـــی بـــه همیـــن منظور بـــا عنوان 
»ســـاماندهی بـــازار کتـــاب« فعال شـــده و 
دســـتگاه های مختلفی هـــم در این کارگروه 
عضـــو شـــده و همـــکاری می کننـــد و هـــم 
اتحادیه ناشـــران و کتابفروشـــان تهران هم 

دســـتگاه های قضایی، از قوه قضائیه گرفته 
تا حتی دســـتگاه های امنیتـــی و واحدهای 
حقوقـــی وزارت فرهنـــگ هـــم در آن حضور 
دارنـــد. مباحـــث مختلفی در ایـــن کارگروه 
مطـــرح و تصمیم گیری می شـــود، از جمله 
درباره بحـــث تکثیـــر غیرقانونـــی کتاب ها 
و فـــروش آنهـــا. دیگـــر مبحث مـــورد توجه 
ایـــن کارگـــروه، عرضـــه کتاب هـــا در فضای 
مجازی به شـــکل رایگان یا فروش توســـط 

غیرناشـــر است.
    شبهه نمایشگاه ها چطور؟ عمده 

اینها از سوی شهرداری و بدون هیچ 
نظارتی از سوی صنوف و همچنین 
معاونت فرهنگی برگزار می شوند!

بـــه  بـــازار کتـــاب  بـــرای ســـاماندهی      
مجموعـــه ای از اقدامات نیـــاز داریم، یکی 
همین نمایشـــگاه هایی است که با تخفیف 
نامتعـــارف نباید اجازه برگـــزاری پیدا کنند. 
ابلاغیه ای به اداره کل ارشـــاد در اســـتان ها 
ارسال شـــده که بر آن اساس اولاً خودشان 
نبایـــد از برپایی این نمایشـــگاه ها حمایت 
کننـــد، دومـــاً حتـــی بایـــد مانع برگـــزاری 
آنهـــا شـــوند. اینکـــه چطـــور اینها قـــادر به 
عرضـــه آثاری بـــا تخفیف هـــای غیرمتعارف 
هســـتند جـــای بحـــث و دلایلی مشـــخص 
دارد. نکتـــه  مهم درباره شبهه نمایشـــگاه ها 
مسأله پشت پرده ای اســـت که درخصوص 
تخفیف هـــای آنچنانـــی بـــا آنهـــا روبـــه رو 
هســـتیم. عمـــده کتاب هایـــی که بـــا این 
وضعیـــت عرضه می شـــوند یـــا بی کیفیت 
هســـتند، یـــا از نظـــر مالکیـــت حقوقـــی و 
نحـــوه قیمت گـــذاری مشـــکلاتی دارند. در 
حالـــت طبیعـــی نمی تـــوان آثار خـــوب را با 
تخفیف هـــای بالا بـــه فروش رســـاند، مگر 
در مـــواردی معدود و اســـتثنایی. کتابی که 
با تخفیف پنجاه تا هفتاد درصدی منتشـــر 
می شود بی شک مشـــکلی دارد. با همکاری 
شـــهرداری قرار به ساماندهی دستفروشان 
کتـــاب هـــم گذاشـــته شـــده،همچنین با 
همکاری مرکز توسعه فرهنگ و هنر مجازی 
و ســـکوها با مدیریـــت فضای مجـــازی هم 
روبه رو خواهیم شـــد. اینها مواردی اســـت 
کـــه طـــی چنـــد مـــاه آینـــده نتایـــج عملی 
ساختن شـــان مشـــاهده خواهد شد. البته 
در این بیـــن توقع  برخوردهـــای بازدارنده از 
نظام قضایـــی را نیز داریم تـــا پرونده هایی 
که بـــه دادســـرا ارجـــاع داده می شـــوند به 

قرارهای متناســـب منتهی بشـــوند.
    به بحث کاغذ بازگردیم و سؤالی که 
برای برخی در خصوص تأثیر افزایش 

تولید داخلی کاغذ برای شرایط محیط 
زیست ایجاد شده!

    جـــای هیچ گونـــه نگرانی نیســـت چراکه 
بـــرای تولیـــد کاغـــذ داخلـــی یـــک درخت 
هم در کشـــور خودمـــان قطع نمی شـــود. 
درخـــت مـــورد نیـــاز بـــرای تولیـــد کاغـــذ از 
کشور روســـیه وارد می شـــود. آنجا هم برای 
اســـتفاده از چـــوب در صنایـــع مختلـــف، 
جنگل کاری صنعتـــی کرده اند. تنها کارخانه 
کاغذ مازندران اســـت که از درخت وارداتی 
اســـتفاده می کنـــد. در کارخانـــه جنوب، در 
دیبای شوشـــتر هم از تفاله نیشکر استفاده 
می شـــود کـــه اینهـــا پیش تـــر ســـوزانده و 
بی اســـتفاده می ماندنـــد. حتـــی ضایعات 
و پســـاب صنعتـــی ایـــن کارخانه  هـــا نیـــز 
تصفیه شده و آســـیبی برای محیط زیست 
نخواهنـــد داشـــت. هم اکنون حـــدود یک 
میلیون و 600 هزار تن کاغذ و مقوا در ســـال 
تولید می شـــود. مقوای بســـته بندی و دیگر 
مقواهای مـــورد نیازمان حـــدود 800 الی 900 
هزار تن اســـت. بخش قابل توجهی از این 
تولید صادر می شـــود و ما بدون ایجاد هیچ 
حاشـــیه ای، از جمله صادرکنندگان مقوا در 
دنیا و بویژه در منطقه هســـتیم. خب شما 
ببینید کشـــوری که این حجم مقـــوا تولید 
می کند قادر بـــه تولید ســـالانه یکصد هزار 
تن کاغذ تحریر تولید نیســـت؟ شاید منافع 
برخـــی ایجـــاب می کنـــد کـــه تولیـــد کاغذ 

تحریـــر در ایران پـــا نگیرد.
    سؤالی هم در خصوص نمایشگاه 

کتاب تهران داشته باشیم. آن طور که 
از گفته های شما و از سویی خواسته 

ناشران برمی آید، مصلی برای میزبانی 
دوره آینده نمایشگاه کتاب همچنان 

بر دیگر گزینه ها ارجحیت دارد. با 
این حال شهرداری هم برای انتقال 

محل برگزاری این رویداد فرهنگی به 
مجموعه نمایشگاهی شهر آفتاب اصرار 
دارد. از آنجایی که در سال دوم برگزاری 

نمایشگاه کتاب در این مجموعه به 
استناد آمار با ریزش قابل توجه مردم 

روبه رو بودیم، برای دوره آینده چه 
برنامه ای دارید؟

واقعیـــت این اســـت کـــه در تهران با ســـه 
محـــل بـــرای میزبانـــی نمایشـــگاه کتـــاب 
تهران روبه رو هســـتیم، ســـالن نمایشـــگاه 
بین المللـــی در خیابـــان ســـئول، مصلای 
تهـــران و همچنین مجموعه نمایشـــگاهی 
شـــهر آفتـــاب. امـــکان انتخـــاب گزینـــه 
نخســـت که فعـــلاً به دلیـــل بارترافیکی که 
بـــر خیابان هـــای اطراف تحمیـــل می کند، 
کم است. شـــهر آفتاب هم دو سال میزبان 
بـــود کـــه تجربـــه خوبـــی را رقم نـــزد. البته 
نـــه اینکـــه بگویم بـــه هیچ وجـــه نمی تواند 
میزبـــان این رویـــداد عرصه نشـــر بشـــود، 
اگر امکاناتـــی که برای آن پیش بینی شـــده 
در شـــهرآفتاب محقق شـــود، ما مخالفتی 
نخواهیـــم نداشـــت. امـــا در شـــرایطی که 
فعـــلاً این مجموعـــه دارد با پیشـــرفت های 
جدی روبه رو نیســـتیم. سال قبل هم چند 
نوبت بازدید کردیم اما با شـــرایط مطلوبی 
روبه رو نشدیم و خود شـــهرداری اعلام کرد 

که در اردیبهشـــت امکان میزبانـــی ندارند. 
بـــزودی بازدیدی از شـــهر آفتـــاب خواهیم 
داشـــت؛ اگـــر کار خـــوب پیش رفته باشـــد 
برای دســـتیابی به شـــرایط مطلـــوب صبر 
می کنیـــم. هنـــوز دربـــاره انتخـــاب قطعی 
میزبـــان نمایشـــگاه بهـــار آینـــده نمی توان 
اظهارنظـــر کـــرد امـــا درصدد این هســـتیم 
که مهرمـــاه محـــل میزبانی را اعـــلام کنیم 
تا هم مردم و هم ناشـــران زمـــان لازم برای 

برنامه ریزی را داشـــته باشـــند.
    اگر همچنان اصرار ناشران به باقی 

ماندن در مصلی باشد چطور؟
    خب این بســـتگی به امکانات شهر آفتاب 
و شـــرایط دارد. در صورتـــی کـــه امکانات به 
شـــکل حداکثری تأمین شود، خود ناشران 

هم علاقه مند خواهند شـــد.
    در نمایشگاه کتاب تهران سال جاری 

شاهد اتفاق تازه ای بودیم؛ برای 
نخستین مرتبه کتابفروشان هم با 

حضور در بخش مجازی از آن سهمی 
بردند، هر چند که گلایه هایی مبنی بر 

این منتشر شده که کتابفروشان رقیب 
ناشران در رویدادی شده اند که بخشی 
از اقتصاد نشر به آن وابسته است. این 
حضور برای دوره بعد نیز تداوم خواهد 

داشت؟
    تجربـــه لازمی بود، کتابفروشـــان هم باید 
در این کار بزرگ مشـــارکت داده می شدند. 
ســـال نخســـت، خالـــی از کاســـتی نبـــوده 
و نتیجـــه برگـــزاری اش نیـــاز بـــه ارزیابـــی 
بـــرای تصمیم گیـــری در  و بررســـی هایی 
خصـــوص ســـال آینـــده  دارد. ارزیابی هـــای 
بـــا مـــردم، ناشـــران  زیـــادی در تعامـــل 
و کتابفروشـــان انجـــام شـــده کـــه مســـیر 
پیـــش روی برنامه ریزی ها برای ســـال آینده 
را در اختیارمـــان می گذارد. بـــا اینکه برخی 
ناشـــران گلایـــه داشـــتند که در نمایشـــگاه 
کتاب، کتابفروشـــان به رقبـــای آنان تبدیل 
شـــده اند نگاهی بـــه آمار گویای این اســـت 
که تنهـــا پنج درصـــد از فروش ایـــن دوره از 
آن کتابفروشـــان شـــده بـــود. بنابراین این 
حضور نباید نگرانی جـــدی اقتصادی ایجاد 
کند. البته بـــا مســـائلی از جمله چگونگی 
قیمت گذاری آثار از ســـوی کتابفروشـــی ها 
روبـــه رو هســـتیم کـــه بـــرای رفع اینهـــا نیز 

تلاش می شـــود.
معاونت فرهنگی به تازگی در حیطه 
ممیزی کتاب با حاشیه ای در انتشار 

یکی از کتاب های مرتبط با دفاع مقدس 
روبه رو شد؛ آقای جعفر شیرعلی نیا 

بعد از آنکه موفق به کسب مجوز کتاب 
»نکته های تاریخی« نشد از این گلایه 

کرد که چرا یک نهاد بیرونی مؤثر بر 
روند ممیزی آثار است، به اعتراض 

کتاب خود را در فضای مجازی به فروش 
گذاشت. توضیحاتی درباره این اتفاق 

و نحوه مواجهه معاونت فرهنگی با 
مواردی از این دست هم داشته باشید.

وزارت فرهنـــگ و ارشـــاد اســـلامی متولی 
بررســـی آثار برای کسب مجوز نشر است. 
در این بین یک اســـتثنای قانونی داریم؛ از 
جملـــه اینکه آثار مربوط بـــه حضرت امام 
خمینی)ره( باید با نظر مؤسســـه تنظیم و 
نشـــر آثار حضرت امام منتشـــر شوند. این 
قانـــون، مصوبـــه مجلـــس را دارد. افزون 
بـــر این، آثـــار بســـیاری بـــرای بررســـی به 
دســـت ما می رســـد که به دلیـــل اهمیت 
مضمـــون  برخـــی از آنهـــا نیازمند کســـب 
مشـــورت هســـتیم. به تازگی کتابی درباره 
روابط دو کشـــور همســـایه مان برای مجوز 
نشـــر ارســـال شـــد، آن را برای کسب نظر 
بـــه وزارت خارجه فرســـتادیم کـــه بدانیم 
نظر کارشناسی شـــان با توجه به شـــرایط 
منطقه ای چیســـت. بنابراین درباره برخی 
آثـــاری کـــه ممکن اســـت تخصـــص مورد 
نیاز را در بررســـی آنها نداشـــته باشـــیم به 
ســـراغ مراکز تخصصی باید برویـــم. کاری 
کـــه در بررســـی پرونده هـــا، در دادگاه هـــا 
بـــه نـــام کارشـــناس رســـمی حوزه هـــای 
مختلـــف انجام می شـــود و چیـــز عجیبی 
هم نیســـت. حالا چـــرا ما نبایـــد در حوزه 
کتـــاب از نظر کارشناســـان بهـــره ببریم؟ 
یکـــی دیگر از ایـــن مراکز بنیـــاد حفظ آثار 
و ارزش هـــای دفـــاع مقدس اســـت که ما 
درباره کتاب آقای شـــیرعلی نیا از مشورت 
آنـــان اســـتفاده کردیم. مســـائل مرتبط با 
جنگ گاهـــی مرتبط با اطلاعاتی هســـت 
که مـــا اسنادشـــان را در اختیـــار نداریم و 
ســـندیت و آمار مرتبط با آنها باید بررسی 
شـــود. اگر بحث یک رمـــان صرفاً جنگی، 
 آن هـــم فاقـــد اســـتنادات تاریخی باشـــد 
نیازی به مشـــورت نیســـت. اما وقتی پای 
آثـــار پژوهشـــی به میـــان می آیـــد، این کار 
ضروری و نیـــاز به نگاه تخصصـــی دارد. در 
این مورد خاص هم نظیـــر دیگر کتاب ها، 
دنبـــال بررســـی اصولـــی اثر بودیـــم. پنج 
نفر متخصـــص این کتـــاب را دیدند و نظر 
دادنـــد. هـــم از کارشناســـان ارتـــش و هم 
ســـپاه. همـــه آنها اعـــلام کردند کـــه قابل 
انتشـــار نیســـت. بـــر همین اســـاس نظر 
بنیاد در حـــدود دوازده صفحه به ما ابلاغ 
شـــد. ما هم نویســـنده محتـــرم را دعوت 
کـــرده و رونـــد مـــورد نظـــر را طـــی کردیم. 
توقـــع ما این بـــود که نویســـنده  محترمی 
همچـــون آقـــای شـــیرعلی نیا که ســـابقه 
فرهنگـــی خوبـــی دارد بـــه نتیجـــه ای که 
طـــی رونـــدی قانونی اعلام شـــده تمکین 
کنـــد. متأســـفانه این اتفـــاق رخ نـــداد و 
برخـــلاف رویـــه رایـــج، اثـــر را در فضـــای 
مجـــازی به عنوان کتـــاب بارگـــذاری کرد. 
حـــالا دیگر وظیفه قوه قضائیه هســـت که 

با قانون شـــکنی برخـــورد کند.

آغاز ســـال تحصیلـــی جدید همزمان با انتشـــار کلیه کتا ب های درســـی با بهره مندی 
از تولیـــدات کاغذ داخلی خواهد بود؛ اتفاقی که برای نخســـتین مرتبه در کشـــورمان 
خ می دهـــد. البته خبرهای خـــوب در این عرصه تنها به مدارس محدود نمی شـــود،  ر
چراکـــه چیـــزی نمانده تـــا در زمینه تولیـــد کاغذ بـــه خودکفایی ملی نیز دســـت پیدا 
کنیـــم. دســـتاوردی مهـــم که تلاش بـــرای وقـــوع آن طی دو ســـال اخیر آغاز شـــده و 
جدیتـــی همگانـــی یافتـــه اســـت. در گفت وگوی امـــروز »ایـــران« با یاســـر احمدوند، 
معـــاون فرهنگـــی وزیر فرهنـــگ و ارشـــاد اســـلامی نگاهی بـــه کم وکیـــف تحقق این 
خ  وعـــده و همچنیـــن دیگـــر فعالیت هایی کـــه طی دو ســـال اخیر در ایـــن معاونت ر

داده، داشـــته ایم که مشـــروح آن را می خوانید؛
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